
Kulturudvalget

Til: Kulturministeren

Dato: 29. januar 2025

Udvalget udbeder sig ministerens besvarelse af følgende spørgsmål:

KUU alm. del

Spørgsmål 118
Sagsbehandlingen i forbindelse med danefæområdet er på nogle enkelte museer og især 
Nationalmuseet langsommelig, og på Nationalmuseet er der pt. en sagsbehandlingstid 
på 2,5 år, jf. Nationalmuseets hjemmeside under »Sagsgang og sagsbehandlingstid for 
danefæ«. De lokale kulturhistoriske museer har kun lov til at modtage, registrere og 
sende genstandene til Nationalmuseet. Spørgeren er blevet oplyst, at Nationalmuseet 
henter fund på lokalmuseerne to gange om året og der er pt. en pukkel på ca. 70.000 
genstande, og man er nu nået til 2021 i sagsbehandlingen. Denne pukkel er til stor gene 
for de mange frivillige detektorførere, som gerne vil anerkendes for deres indsats og have 
udbetalt deres danefæ.
Næsten alle kulturhistoriske museer samt detektorførere bruger DIME (digitale metalde
tektorfund) til håndtering og indberetning af detektorfundene. Vil ministeren oplyse, hvor
for Nationalmuseet ikke bruger dette system til at effektivisere sagsbehandlingen, da 
både de lokale kulturhistoriske museer og detektorfolk er tilsyneladende glade for dette 
system?
Vil ministeren endvidere kommentere et forslag om, at danefæsagsbehandlingen udlicite
res til museerne for 90 % af fundene, mens de sidste 10 %, der vurderes at være fund 
af særlig national interesse stadig afleveres til Nationalmuseet, hvor vurderingerne også 
udføres ud fra de fotos, som i forvejen ligger på DIME? Nationalmuseet forventes med 
sådan en løsning spare midler til håndtering, konservering og opbevaring af fund.

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Flemming Møller Mortensen (S).
Svar bedes sendt elektronisk til spørgeren på Flemming.M.Mortensen@ft.dk og til 
lov@ft.dk.

På udvalgets vegne
Hans Christian Schmidt
formand
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